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ZDARMA

Město:  Golčův Jeníkov
Části obce:  Stupárovice, Sirákovice, Olšinky, Nasavrky, Římovice, Dolík, Budka, Vrtěšice, Kobylí Hlava

Obce:  Chrtníč, Nová Ves u Leštiny, Podmoky, Skryje, Zvěstovice

OZNÁMENÍ 
O NAKLÁDÁNÍ 

S ODPADY

NOVÝ ROK ZAČAL 
PRO MLADÉ RYBÁŘE 

AKTIVNĚ

MAS KRÁLOVSKÁ 
STEZKA

„Pan velvyslanec přijel z vlastního podnětu. Zastavil se zde cestou  
do Žďáru nad Sázavou, kde předával ocenění ženě, která za války 
zachránila malou židovskou holčičku,“ uvedl pan starosta Vlastimil 
Marušák.
Za války ukrývala totiž pětiletou židovskou holčičku Jarmilu 
Wilhelmovou z  Prostějova. Za svůj dobrý skutek byla oceněna  
Cenou města Žďáru nad Sázavou, Čestným občanstvím města  
a je navržena v Izraeli i na titul Spravedlivý mezi národy. 
Příběh Jaroslavy Doležalové byl tajemstvím. V roce 1944 devatenác-
tiletá žena se svým manželem ukrývala ve svém domově v Bezručo-
vě ulici židovské děvče. Malé Židovce rovněž mladá žena zajistila 
u  světnovského starosty falešnou policejní přihlášku pro případ  
prozrazení.
Dívenky matka byla Židovka, která v posledním roce války musela 
nastoupit do transportu mířícího do Terezína. Stejný osud hrozil 
i malé Jarmile ze smíšeného manželství. Udělala jsem to ráda,“ uved-
la při této příležitosti dvaadevadesátiletá vitální seniorka, která  

vychovala tři syny, má šest vnuků a jedenáct pravnuků. „Měla jsem 
to jako svoje tajemství, ani moje děti to nevěděly,“ dodala žena, jež je 
v kontaktu s dcerou své někdejší chráněnky, která žije v Německu.
Návštěva izraelského velvyslance Daniela Merona, který jí za její čin 
poděkoval, se uskutečnila 18. ledna 2018. Pan velvyslanec přijel spo-
lu s doprovodem, koordinátorem Martinem Růžičkou. Spolu s panem 
starostou, místostarostou a pány Jarmilem Ronovským a Jiřím  
Kratochvílem jsme se vydali na putování za židovskými památkami.
První zastávkou byl místní židovský hřbitov, který pan Meron 
opravdu obdivoval. Navíc je zde pochována i jeho vzdálená rodina. 
Poté jsme se z  časových důvodů přemístili k  židovské synagoze. 
Dnešní funkce této nádherné stavby je především v tom, že funguje 
jako „sklad“ a prostor pro ukládání. Díky nové železné konstrukci  
a vlhkostním podmínkám je pro tento účel ideálním místem.  
Panu velvyslanci se návštěva velmi líbila, a tak se může stát, že ho tu 
opět a rádi přivítáme.

Lucie Chaloupková

VZÁCNÁ NÁVŠTĚVA PANA J. E. DANIELA MERONA 
VELVYSLANCE STÁTU IZRAEL OTEVŘELA DVEŘE MÍSTNÍ SYNAGOGY



Přítomni:  13 členů ZM
Omluveni:  1 člen ZM (MVDr. Václav Bukač)     
Neomluveni: 1 člen ZM (Pavel Šoupal)
                                
 001/2018 Určení ověřovatelů
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov určuje ověřovateli zápisu  
Miroslava Dibelku a Martina Mrkvičku.

002/2018 Určení zapisovatele
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov určuje zapisovatele Marii  
Škarydovou.

003/2018 Schválení programu
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje následující program 
zasedání:
  
 1) Určení ověřovatelů zápisu (§ 95 odst. 1 zákona o obcích) 
  a zapisovatele
 2) Schválení programu
 3) Zpráva z jednání rady
 4) Půjčka Nadačnímu fondu BMJK
 5) Ochrana osobních údajů (GDPR)
 6) Oprava schodiště v ZŠ Golčův Jeníkov
 7) Oprava omítky Goltzovy tvrze Golčův Jeníkov  
 8) Zpráva starosty k probíhajícím investičním akcím
 9) Výstavba chodníku a parkovacího stání v Ráji, Golčův Jeníkov
 10) Riziko navýšení nákladů na odpadové hospodářství
 11) Diskuse

004/2018   Zpráva z jednání rady 
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov bere na vědomí zprávu z jed-
nání rady města za uplynulé období bez připomínek. 

005/2018 Půjčka Nadačnímu fondu BMJK     
Zastupitelstvo schvaluje překlenovací půjčku Nadačnímu fondu 
BMJK, Komenského 460, Golčův Jeníkov ve výši 60.000 Kč na za-
jištění XXXIV. ročníku Silničního běhu BMJK, půjčka bude vráce-
na po obdržení dotace od Kraje Vysočina. 

006/2018 Ochrana osobních údajů (GDPR).        
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov projednalo problematiku 
„Ochrany osobních údajů při výkonu spisové služby, zejména  
v  informačních systémech spravujících dokumenty u veřejných  
původců“ v působnosti Městského úřadu Golčův Jeníkov a Základ-
ní školy a Mateřské školy Golčův Jeníkov, příspěvkové organizace,  
a přijímá nabídku JUDr. Milana Ondráška, jednatele společnosti 
ON-EPD s.r.o. Dolní Libina 190, 788 05 Libina, IČO: 066 81 654, 
který nabízí:
- vypracování auditu připravenosti Městského úřadu, tj. analýza  
a zhodnocení stávajícího stavu za cenu 22.000 Kč. Pomoc při imple-
mentaci, tj. zavedení systému, nastavení směrnic za cenu 12.000 Kč. 
Poskytování služeb pověřence za cenu 5.000 Kč / měsíčně. 
- vypracování auditu připravenosti Základní školy a Mateřské  
školy, tj. analýza a zhodnocení stávajícího stavu za cenu 11.000 Kč. 
Pomoc při implementaci, tj. zavedení systému, nastavení směrnic  
za cenu 6.000 Kč. Poskytování služeb pověřence za 2.500 Kč / mě-
síčně.
 
007/2018 Oprava schodiště v ZŠ      
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje na základě výběro-
vého řízení firmu na akci „Oprava schodiště v ZŠ Golčův Jeníkov“, 
která v  konečném hodnocení získala nejvíce bodů, a to firmu  
Realitní a stavební společnost s  r.o., Fantova 693/45, Obřany,  
614 00 Brno, IČ: 414 32 037, provozovna Žitenická 10, 286 01 Čáslav, 

Usnesení z jednání zastupitelstva města Golčův Jeníkov 
č. 1/2018 konaného dne 23. ledna 2018

 Olympiáda jako dobrý příklad
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Devátého února 2018 začaly v Pchjongčchangu v Jižní Koreji zim-
ní olympijské hry. Specifické byly nejen mnoha sportovními  
zajímavostmi a rekordy, ale také tím, jak blízko od aktivní fronto-
vé linie se odehrávaly. Pokud jste vnímali to množství přenosů  
a článků o olympijském dění, pak jste si všimli toho, jak často  
moderátoři a autoři mluvili o tom, že jedním z účelů olympiády 
byla i snaha o sjednocení znepřátelených Korejí. Bojím se ale,  
že mnohem víc než reálný a splnitelný záměr to bylo spíše zbožné 
přání. 

Podobných aktivit je kolem nás mnohem více. Obrovské množství 
času, prostředků i sil určených (a mnohdy vyplýtvaných) na snahy 
o sjednocení lidí. Proč se o to pořád snažíme?

Každý z nás má nějaký základní styl přístupu k životu a vztahům. 
Tím nejjednodušším je individualismus. Individualista je přesvěd-
čen, že co neudělá on, je špatně. Především si je ale jistý, že tím,  
co určuje hodnotu člověka, je jeho výkon. Proto vše dělá tak, aby 
podával lepší výkony, než všichni kolem něj. Lidé kolem něj a vzta-
hy s nimi jsou jen pracovními nástroji v cestě za vyšším výkonem. 
Takový člověk žije i zemře jako samotář a má jen to, co sám získá 
a co mu okolnosti dovolí si ponechat. 

Dalším typem je soutěživec. Jeho hodnotu určuje počet a velikost 
vítězství, kterých dosáhl. Okolní lidé jsou tu jen proto, aby bylo 
nad kým vítězit. Žádné skutečně blízké vztahy soutěživec nebudu-
je, protože není důvod. To mu vítězství nepřinese. 

Posledním stylem přístupu k životu je spolupracovník. Takový 
člověk hledá za všech okolností možnost spolupráce s lidmi kolem 
sebe. Jeho hodnota není v tom, jaký on podá výkon, nad kým  
vyhraje, ale jak dobré a pevné vztahy vytvoří s okolím. 

Vím, že tento přehled jsem Vám již psal. Proč to tedy dělám zno-
vu? Když se obrátíte do své minulosti či minulosti svého okolí,  
ty nejkrásnější chvíle jsme prožili tehdy, když se v našem okolí ob-
jevil nějaký charismatický spolupracovník, který dal dohromady 
dobrou partu lidí ze svého okolí, a pak společně začali něco tvořit. 
Cokoliv. Aktivity pro děti, dobrovolné hasiče, výlety, divadlo, spo-
lečné grilovačky, prostě cokoliv konstruktivního a pozitivního. 

A proto se pořád tolik lidí snaží o sjednocující aktivity. Pokud  
se to povede, je to paráda, lidé se strašně rychle posouvají kupředu 
a je jim při tom většinu času skvěle. Jeníkov olympiádu nepotřebu-
je, ale i u nás je velmi dobře vidět, kde lidé umí spolupracovat a kde 
se naopak spolupráci nedaří. A tak bych vás moc chtěl poprosit, 
nepodlehněte skepsi, neberte aktivity, jako je olympiáda, jako 
hloupé vyhazování času a peněz, pokud vás sport nebaví. Podpo-
rujte ve svém okolí lidi, kteří ostatní spojují a vedou ke spolupráci 
a naopak se nenechte zlákat lidmi, kteří rozeštvávají a budují mezi 
námi příkopy. Je tu opravdu mnoho aktivit, které nás spojují a kte-
ré budují dobré party. Pokud každá z nich najde dostatek účastní-
ků a podporovatelů, Jeníkov se výrazně posune dopředu. 

Vlastimil Marušák



nabízená cena 1.068.579,00 Kč bez DPH (1.292.980,60 Kč s DPH). 
Současně schvaluje text smlouvy a pověřuje starostu města podpi-
sem smlouvy na realizaci stavby, která je součástí výběrového  
řízení.

008/2018 Oprava omítky Goltzovy tvrze     
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje na základě výběro-
vého řízení firmu na akci „Oprava omítky Goltzovy tvrze Golčův 
Jeníkov“, která v  konečném hodnocení získala nejvíce bodů,  
a to firmu Realitní a stavební společnost s  r.o., Fantova 693/45,  
Obřany, 614 00 Brno, IČ: 414 32 037, provozovna Žitenická 10,  
286 01 Čáslav, nabízená cena 177.159,50 Kč bez DPH (214.363,00 Kč 
s DPH). Současně schvaluje text smlouvy a pověřuje starostu města 
podpisem smlouvy na realizaci stavby, která je součástí výběrového 
řízení.

009/2018 Zpráva starosty k probíhajícím investičním akcím    
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov bere na vědomí zprávu staros-
ty města týkající se probíhajících akcí.

010/2018   Výstavba chodníku a parkovacího stání Ráj, G. Jeníkov   
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje uzavření smlouvy  
o provedení vynucené překládky podzemního vedení komunikační 
sítě uzavřené mezi Městem Golčův Jeníkov, Nám. T. G. Masaryka 
110, Golčův Jeníkov, IČ: 002 67 406 na straně jedné a Správa  

železniční dopravní cesty, státní organizace, Dlážděná 1003/7,  
Praha 1 – Nové Město, IČ: 709 94 234 na straně druhé. Důvodem 
vynucené překládky je akce „Výstavba chodníku a parkovacího  
stání Ráj, Golčův Jeníkov. 

011/2018   Riziko navýšení nákladů na odpadové hospodářství    
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov projednalo informaci o riziku 
navýšení nákladů města na odpadové hospodářství, v  případě  
prosazení účelové nevládní novely zákona o odpadech obsahující 
násobné zdražení skládkovacích poplatků. Zastupitelstvo města 
nesouhlasí s  podobnými novelizacemi zákona o odpadech, které 
mají dopad na náklady obce a jejich obyvatele v oblasti odpadového 
hospodářství. Zastupitelstvo zastává názor, že nové nastavení odpa-
dové legislativy by mělo být provedeno formou vládního návrhu 
zákona o odpadech připraveného po schválení nových evropských 
odpadových směrnic a v  úzké spolupráci s  obcemi a městy. ČR  
by neměla přijímat povinnosti nad rámec evropského nastavení  
odpadového hospodářství. Zastupitelstvo vyzývá Svaz měst a obcí 
ČR a Sdružení místních samospráv ČR, aby efektivně čelily podob-
ným účelovým snahám, které obce vystavují zřejmému riziku  
potřeby navýšení nákladů na odpadové hospodářství. 

  Mgr. Vlastimil Marušák Bc. Miroslav Mrkvička
 starosta místostarosta

číslo 2 / únor 20183
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Opět přichází doba podávání žádostí o brigády u města o letních 
prázdninách. 

„Proč se poflakovat doma, když mohu udělat něco pro sebe 
a své okolí - a navíc si vydělám.“

V roce 2016, kdy jsme s touto „akcí“ přišli poprvé, bylo naším hlav-
ním cílem poskytnout možnost výdělku mladým studentům již od 
16ti let, kteří mívají problém sehnat brigádu v soukromém sektoru. 
Dále jsme jako výhodu viděli práci v  místě bydliště, bez nutnosti 
dojíždění a samozřejmě též pozitivum pro město – výpomoc s údrž-
bou města ve složitější době dovolených, a nejen to, také možnost  
se věnovat i problémům a lokalitám, na které jinak moc nezbývá 

pracovníkům města čas. Dále jsme i uvažovali o přínosu ve vztahu 
k městu, k veřejnému prostoru a tímto do budoucna omezení van-
dalství,... Pokud se někdo podílí na úklidu některé ulice, zřejmě už 
nevyhodí na zem „ani žvýkačku“, poctivě sebere po vyvenčeném 
pejskovi  atd. 
Letos tedy proběhnou tyto studentské brigády potřetí a doufáme,  
že se již dostávají do povědomí občanů a pomalu si budují tradici. 
V loňském roce vypomáhalo technickým službám města 5 studentů, 
kteří odpracovali celkem 598 hodin. Především se podíleli na údrž-
bě veřejných prostranství a péči o zeleň. Za odvedenou práci jim  
patří velký dík!

za Sociálně-zdravotní a bytový výbor 
Iveta Zadinová

Tímto Vám děkuji za spolupráci při pořádání 
„Tříkrálové sbírky 2018“. Ve Vašem městě  
Golčův Jeníkov bylo vybráno celkem 10.051 Kč.
Tříkrálová sbírka nám v roce 2018 pomůže,  
za přispění dotace z Evropské unie, nakoupit 
celkem 16 potřebných aut do terénních sociál-
ních služeb, jako je například Charitní pečova-
telská služba, Centrum osobní asistence,  
Středisko rané péče, Domácí hospicová péče 

nebo Šipka – sociálně aktivizační služba pro rodiny s dětmi.  
O realizaci tohoto záměru i o celkovém výtěžku sbírky v našem  

regionu vás budeme nadále informovat prostřednictvím médií,  
našeho webu www.hb.charita.cz, i naší facebookové stránky.
Ještě jednou mnohokrát děkujeme za vstřícnost pracovníků Vašeho 
úřadu. Bez této pomoci bychom sbírku organizovali jen s velkými 
obtížemi.
Za pracovníky Oblastní charity Havlíčkův Brod přeje úspěšný rok 
2018 a všechno dobré

Bc. Jana Dománková 
 koordinátorka TKS 

 Oblastní charita Havlíčkův Brod

Máme radost! 
Takový byl pocit v sobotu 3. února 2018, když na slavnostním večeru 
v Kongresovém centru v Praze získalo DDM pamětní certifikát  
a pohár za dlouhodobou činnost s dětmi a mládeží. Toto ocenění 
patří všem vedoucím a spolupracovníkům DDM Světlá nad Sázavou 
a pobočky DDM v Golčově Jeníkově za to, že se ve svém volném čase 
obětavě a pravidelně věnují dětem a mládeži. DDM Světlá nad Sáza-
vou byl oceněn za dlouholetou práci s dětmi, proto děkujeme také 
těm, kteří jejich „domeček“ vedli v minulosti - paní ředitelce Martě 
Žižkové a pedagožkám volného času D. Kocmanové a L. Čížkové. 

Lucie Chaloupková

LETNÍ BRIGÁDY PRO STUDENTY

PODĚKOVÁNÍ DÁRCŮM

V DDM VE SVĚTLÉ NAD SÁZAVOU SE RADUJÍ!
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Vážení občané,
 na území Města Golčova Jeníkova platí „Vyhláška o stanovení  
systému sběru odpadů….“ č. 1/2016  v souladu se zákonem č. 185/01 Sb. 
ve znění později vydaných předpisů - dále jen zákon. Každý je  
povinen (§10 zákona) předcházet vzniku odpadů, omezovat jejich 
množství a nebezpečné vlastnosti, odpad přednostně využívat  
a třídit. Každý se může odpadu zbavit pouze způsobem, který  
je v souladu se zákonem. Vyhláška města obsahuje i systém organi-
zovaného sběru a nakládání s jednotlivými komoditami vznikající-
mi v domácnostech. 

Jedná se o tyto druhy odpadů:
KO – komunální odpad = veškerý odpad vznikající na území obce 
– zejména pak odpad z  domácností, jenž nelze již třídit a který  
je ukládán do popelnic. Nádoba, která má být vyvezena, musí  
být umístěna do 0,5 m od kraje vozovky, aby nebránila provozu. 
Množství nádob pro fyzické osoby není omezen. Žhavý popel nebu-
de vyvezen.
BRO – biologicky rozložitelný odpad = sezónní, jednou za čtrnáct 
dní svoz biologicky rozložitelného odpadu v  hnědých nádobách  
od 9. 4. 2018 
OZ – odpad ze zeleně = odpad vznikající při údržbě zeleně je před-
nostně kompostován na vlastním kompostu, v případě nadbytku lze 
využít nádoby na BRO nebo přímo odvézt tento odpad na kompo-
stárnu města od dubna do listopadu, vždy v pondělí a jednu sobotu 
v měsíci (viz: aktuální rozpis = příloha tohoto oznámení)
VOO – velkoobjemový odpad = odpad z  domácností, který nelze 
umístit do kontejnerů či popelnic je možné předat na sběrném  
dvoře, a to vždy ve středu a jednu sobotu v  měsíci (viz: aktuální  
rozpis) 
NO – nebezpečný odpad (NO) = odpad, který má alespoň jednu 
nebo více nebezpečných vlastností: výbušnost, hořlavost, oxidační 
schopnost, dráždivost, škodlivost zdraví, toxicitu, karcinogenitu, 
žíravost, infekčnost, teratogenitu, mutagenitu, schopnost uvolňovat 
toxické plyny ve styku s vodou, vzduchem nebo kyselinami, schop-
nost uvolňovat nebezpečné látky do životního prostředí při odstra-
ňování, ekotoxicitu. I tento odpad patří na sběrný dvůr.

Tříděné komodity v Golčově Jeníkově:
Železný šrot – na jaře 7. 4. 2018, na podzim 20. 10. 2018 mohou 
občané odložit železný odpad na chodník před svou nemovitostí 
(elektrospotřebiče staršího typu bez plastů, polystyrenů, hliníkové 
předměty, barevné kovy, plechovky, hrnce).

Tento druh odpadu lze také předat na sběrném dvoře.

Papír – 23 ks modrých kontejnerů. 
Sklo barevné – odpady ze skla mohou občané ukládat do zelených 
kontejnerů, které jsou rozmístěny na 23 stanovištích.
Sklo bílé – odpady z čirého skla mohou občané ukládat do bílých 
kontejnerů, které jsou rozmístěny na 15 stanovištích.            
Plasty – patří do žlutých kontejnerů (případně kontejnerů se žlutým 
víkem) k dnešnímu dni je 23 míst (včetně přilehlých obcí), odpad 
z  těchto kontejnerů je svážen na třídící linku, proto je možné  
do těchto kontejnerů umístit i:
Nápojové kartony = kompozitní obaly (charakteristické je označení 
etiketou oranžové barvy), jedná se o komoditu, kterou tvoří: krabi-
ce od džusů, mléka, mléčných výrobků, vín a o obaly podobného 
charakteru.

Svozy: 
1x týdně město GJ, Olšinky, Stupárovice, Sirákovice, Římovice
2x týdně město GJ v období od 21. do 40. týdne
1x 2 týdny Nasavrky, Chlumek, Kobylí Hlava

Opět platí, že pokud občané nevyužijí kontejnerových nádob,  
mohou výše uvedené komodity předat na sběrném dvoře.

Elektroodpad – na sběrný dvůr nebo do prodejen elektro se zpět-
ným odběrem, ve městě jsou i 2 červené kontejnery 
Stavební odpad – pouze omezené množství do 100 kg – lze odložit 
na sběrný dvůr. 
Staré ošacení, boty, lůžkoviny, nepotřebné látky – patří do kontej-
nerů umístěných na sběrném dvoře.
Při větším množství odpadu z údržby veřejné komunikace na hra-
nicích pozemku město zajistí odvoz na telefonu: 728 732 347 nebo 
569 435 316.
Pozor – tyto služby nejsou určeny pro odpad vznikající podnikatel-
skou činností, pouze za úhradu a na základě písemné dohody s měs-
tem mají podnikatelé možnost tyto služby využít.

Vážení poplatníci, v souvislosti s „Vyhláškou o místních poplatcích 
č. 1/2015“ připomínáme, že zákonná lhůta k  úhradě poplatků  
je 31. 3. každého roku. Nebude-li poplatek zaplacen včas, může  
být navýšen až na trojnásobek. Pro rok 2018 jsou ceny místních  
poplatků: pro osoby trvale žijící na území obce: 400 Kč, za rekreační 
nemovitost 700 Kč. 

OZNÁMENÍ O NAKLÁDÁNÍ S ODPADY 
V GOLČOVĚ JENÍKOVĚ V ROCE 2018:

Provozní doba zařízení  2018   
SBĚRNÝ DVŮR – GOLČŮV JENÍKOV  
  
STŘEDA 9:00–12:00   |   13:00–16:30  
SOBOTA 8:00–12:00  
    
dle rozpisu:  
20. 1., 17. 2., 17.3., 28. 4., 19.5., 16. 6., 21. 7., 
18. 8., 15. 9., 20. 10., 24. 11., 15. 12.    

Provozní doba zařízení  2018   
KOMPOSTÁRNA – GOLČŮV JENÍKOV  
  
Leden, Únor, Březen, Prosinec – ZAVŘENO
    
PONDĚLÍ 9:00–12:00   |   13:00–16:30  
SOBOTY 8:00–12:00  
    
dle rozpisu: 
7. 4., 5. 5., 2. 6., 14. 7., 4. 8., 1. 9., 6. 10., 3. 11.
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Letošní zima se doposud příliš nepředvedla, na rozdíl od naší rybář-
ské mládeže, která je na začátku roku velmi aktivní. Stále nezamrzlé 
rybníky a jen občasné sněžení nás rybáře totiž nenechává v  klidu  
a motivuje k cestám k vodě. Náš kroužek, který je založen na dobro-
volnosti a je oproštěn od finančních příspěvků, nabízí svým členům 
pestrý program. Nově také informujeme o aktualitách z rybářského 
řádu. Probíráme právě platné doby povoleného rybolovu, hájení ryb, 
povolené techniky a další. Při našem prvním letošním setkání jsme 
rovněž vyplňovali úlovkové lístky, které se každoročně musí ode-
vzdat do 15. ledna.
Na první akci rybářského kroužku přijal pozvání vážený host, zná-
mý strongman a úspěšný kaprař v  jedné osobě Leoš Kubeš, který 
nám povyprávěl o etiketě rybolovu. Dozvěděli jsme se, jak bychom 
se měli chovat u vody, jak správně číst vodu a kde ryby hledat.  
Ve snaze o šetrné zacházení s úlovkem bychom se měli držet pravi-
dla, že vše, s čím má ryba kontakt, musí být mokré. Velmi názorné 
byly ukázky správného focení ryb. Teoretická část byla završena 
heslem „kapr je kámoš, ne žrádlo“, což bychom klidně rozšířili  
i na ostatní druhy ryb (možná s  výjimkou nepůvodních druhů).  
Následovala část praktická, kdy nám Leoš ukázal pokročilé montá-
že a špičkovou techniku na kapry. Z hráze Obecního rybníka pak 
předvedl daleké přesné náhozy, které si mládež rovněž vyzkoušela. 
Naše aktivita se neobešla bez povšimnutí kolemjdoucích. Velmi 
milé bylo zastavení pana Semeráda s poníkem a dokonale vycviče-
nými psy.
Druhou akcí bylo tradiční školení rybářů do 15 let. To se konalo 
během tří sobot na přelomu ledna a února. Počet mladých rybářů 
stále narůstá, z  čehož máme upřímnou radost. Abychom se vešli  
a zároveň zůstali přírodě nadosah, školení probíhala na skautské 
chatě za fotbalovým stadionem. Jelikož rybařina není jen o vysedá-
vání u rybníka, byla i náplň školení poměrně obsáhlá. Nejprve jsme 
si porovnali zkušenosti účastníků. Osm nových členů prokázalo,  
že ani oni nejsou rybařinou nepolíbení. Mohli jsme si rovnou zopa-
kovat základní znaky, podle nichž rozpoznáváme jednotlivé druhy 
ryb (tvar, zbarvení, poloha úst, ploutví,…), jejich životní strategie, 
ekologické nároky a zejména rybářskou legislativu (hájení a míry). 
Dále jsme probrali práva a povinnosti členů Českého rybářského 
svazu, oprávnění rybářské stráže, hospodaření na stojatých i tekou-
cích vodách, stručně i seznam živočichů mimo ryb ve vodě a v jejím 
okolí, vývoj a historii našeho spolku, aktuální stav vod, o které  
se staráme, a mnoho dalšího. Mládež dostala dva domácí úkoly  
- znalostní test nanečisto a tradiční napsání pár vět o kapru obec-
ném (začátečníci) nebo sekavci podunajském (pokročilí rybáři).  
Výklad byl doplňován praktickými zkušenostmi a zpestřen promí-
táním nového filmu Karla Nikla „Poslední zbytky ticha“. Zároveň 

jsme vyhlásili dvě celoroční soutěže. Za nachytání a zdokumentová-
ní co největšího počtu rybích druhů a vytvoření nejobsáhlejšího 
herbáře se mládež může těšit na hodnotné ceny.
Všichni noví členové se mohou pyšnit výbornými výsledky závěreč-
ných testů. Pevně věříme, že nám svým chováním u vody budou  
dělat dobrou reklamu. Těšíme se, že se s  mládeží opět potkáme  
během dalších kroužků a hlavně při rybolovu u vody. Děkujeme  
výboru za podporu školení a kamarádovi Koldovi za zapůjčení 
skautské chaty.

Za MO ČRS GJ: 
Petr Blabolil, Zdeněk Forejt, Josef Miláček,  

Karel Houdek ml., Filip Jeřábek a Martin Verner

NOVÝ ROK ZAČAL PRO MLADÉ RYBÁŘE AKTIVNĚ



listy@golcuv-jenikov.cz 8

Loňský rok byl pro nás výjimečný a zároveň extrémní. Největší  
událostí roku bylo dodání nového zásahového vozidla. Pro hasiče 
veliká radost a očekávání, ale i veliký nárůst práce a povinností. 
Smysluplné navržení a postavení vozu zabralo mnoho času a trvalo 
19 měsíců. Výsledkem je moderní a spolehlivý pomocník podle  
našich požadavků a potřeb. Jenže tím to neskončilo, hasiči a strojní-
ci se museli s naší Fire Queen naučit pracovat a naplno využívat její 
potenciál. Takže druhou polovinu roku jsme neustále cvičili. Práce 
a výcvik spojený s cisternou byl nadstavbou běžných ročních povin-
ností. Konečný součet zásahů za rok 2017 se zastavil na čísle 152,  
což v  naší 140 leté historii nepamatujeme. V Kraji Vysočina jsme 
nejvytíženější dobrovolnou jednotkou loňského roku.

Ovšem to, co já jako velitel považuji za nejdůležitější, je fakt, že se  
v souvislosti se zásahovou činností nikdo nezranil a všichni hasiči  
se vrátili ve zdraví zpět na svou základnu.
Plánů na rok 2018 je mnoho a jistě se také všechny nedočkají realiza-
ce, ale musíme doufat a věřit, že za rok při čtení podobného článku 
si budeme moci všichni říci, že se jeníkovským hasičům něco poved-
lo. Protože malý je jen ten, kdo má malý cíl :-). 

Všem čtenářům a příznivcům jeníkovských hasičů přeji pohodový 
rok.

Jan Skalický

Prvním velkým požárem letošního roku, u kterého naše jednotka 
zasahovala, byl požár rodinného domu v  obci Krchlebská Lhota 
(Středočeský kraj). Ve čtvrtek 11. ledna ve 3 hodiny 22 minut byla 
jednotka vyslána k  požáru rodinného domu v  rámci mezikrajské 
výpomoci ve druhém stupni požárního poplachu. Jednotka na mís-
to zásahu vyjíždí s CAS 24 a CAS 30 Scania. Po příjezdu na místo 
zásahu zde již zasahují jednotky Středočeských hasičů. Průzkumem 
je potvrzen požár střechy rodinného domu v plném rozsahu. Velitel 
jeníkovské jednotky se hlásí veliteli zásahu a společně domlouvají 
nasazení naší jednotky. V rodinném domě se nacházelo sedm dětí 
s  otcem. Děti byly evakuovány do mateřské školy v  obci Zbýšov  
a z důvodu naměření silné koncentrace CO byla na místo vyžádána 
Zdravotnická záchranná služba. Po vyhodnocení situace na místě 
zásahu byl zásah rozdělen na dva bojové úseky.  Prvnímu úseku velel 
velitel profesionálních hasičů z Čáslavi, druhému úseku velitel jení-
kovské jednotky, kde také byla naše jednotka nasazena. Jednotka 
provedla uhašení plamenného hoření, následně provedla odstranění 
střešní krytiny a dále se soustředila na vyklizení celého půdního 
prostoru, kde byly uskladněny různé věci majitelů, sláma a plevy 
v  cca půl metrové výšce. Jednotka provedla kompletní vyklizení  
a dohašení skrytých ohnisek a druhý bojový úsek byl zlikvidován. 
Následně byla s velitelem zásahu domluvena redukce naší jednotky 
na místě zásahu z důvodu odrytí hasebního obvodu, a proto se první 
družstvo s  CAS 24 vrátilo zpět na základnu. Druhé družstvo se  

zapojilo do hasebních prací na prvním úseku. Krátce po 9 hodině  
dopolední byl počet jednotek na místě zásahu redukován, a tak  
se druhé družstvo s  CAS 30 vrátilo zpět na základnu. Zde stojí  
za zmínku, že naše jednotka byla vyslána o 11 minut později než 
jednotky z  prvního stupně poplachu, místo zásahu bylo vzdáleno  
15 km a i přesto jsme na místo zásahu přijeli jako třetí jednotka. 
Celkem na místě zasahovalo 8 jednotek.  

Jan Skalický

ROK 2017 OČIMA JENÍKOVSKÝCH HASIČŮ

POŽÁR RODINNÉHO DOMU
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MÍSTNÍ AKČNÍ SKUPINA KRÁLOVSKÁ STEZKA – VÝZVY MAS – 
NAPLŇOVÁNÍ STRATEGIE KOMUNITNĚ VEDENÉHO MÍSTNÍHO 

ROZVOJE A POZVÁNKY NA BLÍŽÍCÍ SE AKCE

Nejdůležitější činností MAS je naplňování Strategie komunitně  
vedeného místního rozvoje. V podzimní vlně loňského roku vyhlá-
sila MAS 3 výzvy z Integrovaného regionálního operačního progra-
mu na opatření – Doprava, Podpora bezpečnosti a Sociální podni-
kání a 1 výzvu z  Operačního programu Zaměstnanost – opatření 
Rodina a mladí. Zájem o finanční příspěvek EU na aktivity vedoucí 
k bezpečnosti v Dopravě mělo 5 žadatelů, zájem o pořízení vybavení 
pro hasiče JPO II a III měli 4 žadatelé, zájem o sociální podnikání 
měl 1 žadatel.

12.–26. února roku 2018 – vyhlášena 2. výzva z Programu rozvoje 
venkova na 4 Fiche: Podpora podnikání a cestovní ruch, Zeměděl-
ství, Potravinářství a Zpřístupnění přírody.
Veškeré informace týkající se výzev a činnosti MAS jsou dostupné 
na webu www.kralovska-stezka.cz.

Čistá řeka Sázava na Vysočině – 9. ročník
Jako již tradičně, je tu další ročník čištění řeky Sázavy. V  týdnu  
od 3.–6. dubna čistí školy a sobota, 7. duben, je určena dobrovolní-
kům. Všichni, kdo se akce zúčastní, budou odměněni upomínko-
vým předmětem a občerstvením. Více informací o možnosti čistit,  
o úsecích, začátku akce a organizačních pokynech najdete na webo-
vých stránkách http://cista-sazava.cz/ nebo na facebooku Čistá řeka 
Sázava na Vysočině.

3. cyklovýlet
První srpnovou sobotu, 6. 8. 2016, se uskutečnil první cyklovýlet  
po krásách území Místní akční skupiny Královská stezka o.p.s.  
Zastávkami na trase se staly zámek Hostačov a zámek Vilémov, kde 
byly k  dostání zajímavé informace o daných pozoruhodnostech. 
Třetí, poslední zastávka, proběhla na zatopeném lomu Borek, který 
je rájem potápěčů. Dostalo se i na občerstvení v penzionu U Mnicha 
ve Vilémově. 
Druhou květnovou sobotu, 13. 5. 2017, proběhl druhý cyklovýlet  
po krásách území Místní akční skupiny Královská stezka o.p.s.,  
tentokrát se zastávkami v Číhošti, u Nezdínské studánky a na Zá-
chranné stanici v  Pavlově. Po hodinovém výkladu s  průvodcem  
a prohlídce Stanice přišlo na řadu občerstvení v nedalekých Vilémo-
vicích.

Nyní všechny zveme na třetí cyklovýlet, se zastávkami tentokrát 
v Jiříkově, Horní Krupé a u Veselého Žďáru. Nebude chybět občers-
tvení v Pelestrovské hospůdce.

4. ročník Gastronomického festivalu Habry
Jídlo – zábava – příjemně strávený den. Všichni jsou srdečně zváni 
na 4. ročník Gastronomického festivalu v Habrech. 
V loňském roce pořádal Svazek obcí Haberska ve spolupráci s obec-
ně prospěšnou společností Královská stezka o. p. s. 3. ročník Gastro-
nomického festivalu. Festival v Habrech vznikl z iniciativy starostů 
obcí sdružených ve Svazku obcí Haberska. Cílem haberského gast-
rofestivalu bylo a stále je uspořádat ve spádovém městě kulturní  
a volnočasový program pro občany obcí sdružených nejen ve Svaz-
ku obcí Haberska, ale i v obci Lučice, Radostín, jakožto v nově pořá-
dajících obcích, a vůbec v  celém okolí. Festival představuje akci  
v regionu neobvyklou, kombinuje farmářské trhy, podporující regi-
onální producenty potravin, s bohatým doprovodným programem. 

Termín 4. ročníku gastrofestivalu je stanoven na 16. června roku 
2018. Již můžeme potvrdit, že vystoupí dechová kapela Jižani  
a večerní kapela VOSA rock. Těšíme se na všechny příchozí.

Za MAS Královská stezka o.p.s. – Mgr. Lucie Šulcová
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A máme první pololetí za sebou. Ve středu 31. 1. bylo rozdáno  
vysvědčení, které udělalo některým dětem i jejich rodičům radost, 
ale pro mnohé děti by mělo být výzvou k tomu, aby zvýšily své úsilí 
při přípravě na vyučování.
Žáci a žákyně pátých a sedmých tříd se v týdnu od 13. 1. do 20. 1. 
zúčastnili lyžařského výcvikového kurzu v Jedlové v Orlických ho-
rách. Bohužel je nečekala dostatečná sněhová nadílka, ale vhodná 
místa na lyžování si vždy našli. Během několika dnů sníh napadl,  
a tak nic nebránilo tomu, aby všichni ovládli lyže jako skuteční  
závodníci.
V pátek 19. ledna navštívil naši školu maskot firmy Bovys – Bovýsek. 
Tato firma dodává jednou za týden všem našim žákům zdarma ovo-
ce nebo zeleninu. Bovýsek pohovořil s nejmladšími dětmi o význa-

mu správného stravování, poté děti poznávaly různé druhy ovoce  
a zeleniny a na závěr dostaly malý dárek.
Pro chlapce a dívky od 1. do 9. ročníku proběhla ve středu 24. 1. akce 
s názvem Tonda Obal na cestách. Vzdělávací program byl zaměřen 
na informovanost dětí o správném třídění odpadu.     
V pondělí 29. 1. zástupci společnosti CONSULTA poděkovali našim 
dětem za účast v soutěži Naše škola je cool a předali jim tabuli. Před-
stavitelé našeho města poblahopřáli celému týmu k druhému místu 
a pochválili chlapce a děvčata za jejich šikovnost.
Podrobnější informace naleznete na webových stránkách naší školy.

Miroslava Nigrinová, ZŠ Golčův Jeníkov

LEDEN NA NAŠÍ ŠKOLE

Podání daňových přiznání k daním z příjmů za rok 2017. 
Do kdy? Do 3. dubna 2018. Kam? Na místně příslušné 
územní pracoviště finančního úřadu. Jak? Elektronicky, 

ideálně prostřednictvím Daňového portálu www.daneelektronicky.cz, poštou v listinné 
podobě, osobně v podatelnách územních pracovišť finančních úřadů, osobně při vý-
jezdech pracovníků Finanční správy do vybraných obcí.

NEZAPOMEŇTE
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TAK UŽ JE TU ZASE LEDEN, 
TEN, CO VLÁDNE SNĚHEM, LEDEM

Také u nás na školní zahradě ukázala vládu paní Zima. Děti měly  
ze sněhu velkou radost – stavěly sněhuláky, jezdily na lopatách  
– nechyběla ani koulovaná se sněhem. Ale to vše trvalo jen pár dní. 
A tak se děti ve třídách, pomocí různorodých činností, seznamovaly 
s charakteristickými znaky zimy, se zimními radovánkami a s tím, 
jak se v zimě oblékat. Děti si také povídaly o tom, jak zimu přečká-
vají volně žijící zvířata.
Nezapomněli jsme ani na ptáčky na zahradě – děti nosily ptáčkům 
krmení do krmítka.
Hlava, ramena, kolena, palce bylo jedno z témat v měsíci lednu. Děti 
poznaly, jak je důležité znát svoje tělo a jak mu pomáhat, aby bylo 
zdravé.

HURÁ DO ŠKOLY – tato akce byla určena pro děti předškolního 
věku. V  pátek 26. 1. jsme se vydali do ZŠ, kde na nás čekaly děti 
z druhého stupně – měly pro děti z MŠ připravený program. Při něm 
si děti samy vyzkoušely hravou a soutěživou formou, jak se budou 
připravovat do školy. Děkujeme za pěkně připravený program a těší-
me se na další spolupráci.
Předškolákům se čas ve školce začíná krátit, pilně se připravují  
do lavic v Hrátkách pro předškoláky. 30. ledna se předškoláci vydali 
poprvé do Havlíčkova Brodu na plavecký výcvik.    

Miroslava Brázdová, 
Gabriela Rutová                                           

V uplynulých měsících se v našem 10. oddíle Smršť Golčův Jeníkov 
hodně událo.
Mezi zajímavé a vetší akce patří listopadová výprava z Bílku do Cho-
těboře za krásného podzimního počasí, kdy jsme využili ekologické 
vlakové dopravy.
Před Vánoci jsme navštívili klidné vánoční trhy a Vida centrum  
v Brně, též vlakem, kde jsme o světluškách a vlčatech téměř nevěděli.
Vůdcovská skupina pak před Vánoci stihla navštívit vánoční radu 
na našem středisku v Havlíčkově Brodě, kde jsme probírali mimo 
jiné i termíny a místa táboru na léto.

Jeníkovští skauti se také podíleli na akci Vánoční krabice od bot  
pro čáslavskou diakonii. Předali jsme 10 krabic plných hraček,  
ze kterých naši skauti už vyrostli.
Kromě podzimních a zimních výprav také tvoříme, učíme se a hra-
jeme si každý čtvrtek od půl páté v naší skautské klubovně za hřištěm, 
kterou jsme nedávno dokonale uklidili a zapůjčili rybářskému sva-
zu. Nově jsme i na Facebooku jako 10. oddíl Smršť Golčův Jeníkov.
Uvítáme mezi sebe každého dobrého člověka.

Za 10. oddíl Smršť Golčův Jeníkov Jiří Špatenka 

SKAUTSKÝ ODDÍL GOLČŮV JENÍKOV



listy@golcuv-jenikov.cz 12

Policisté z Krajského ředitelství policie kraje Vysočina začali s reali-
zací projektu, který nese název „Chraň si svůj majetek“. Tento pro-
jekt si klade za cíl snížit nápad trestné činnosti na úseku páchání 
majetkové trestné činnosti, a to zejména snížit nápad trestné čin-
nosti na úseku vloupání do rekreačních chat a rekreačních chalup. 
Policisté realizaci projektu započali v  chatové oblasti Okrouhlík  
na Jihlavsku a dále bude namátkově pokračovat v  rámci běžného 
výkonu služby napříč celým krajem po celý rok. Policisté zde zkont-
rolovali na třicet objektů, přičemž ani jeden z nich nebyl narušen. 
Při kontrolách na objekty umísťovali informační kartičky – visačky 
na kliku, které obsahují rady jak si rekreační objekt správně zabez-
pečit a v  neposlední řadě také datum a čas, kdy byl jejich objekt  
policisty kontrolován.

Na území Kraje Vysočina má z  dlouhodobého hlediska největší  
podíl na úseku nápadu trestné činnosti majetková kriminalita. Mezi 
jednu z oblastí majetkové kriminality patří vloupání do rekreačních 
chat a chalup. Právě z tohoto důvodu se policisté Krajského ředitel-
ství policie kraje Vysočina rozhodli této problematice čelit cílenou 
prevencí a preventivními aktivitami, které budou směřovat na maji-
tele těchto objektů. 

V roce 2017 došlo celkem k 92 krádežím vloupáním do rekreačních 
chat a chalup. Dopadení pachatele je ale v  těchto případech velmi 
obtížné, neboť majitelé narušení svých nemovitostí často zjistí až  

po delší době. Vlivem časové prodlevy tak dochází k poškození nebo 
zničení některých stop, které pachatel na místě zanechal. Práci poli-
cistům znesnadňuje i to, že se v  těchto lokalitách pohybuje menší 
množství osob, které by se mohly stát svědky vloupání a poskytnout 
jim důležité informace.

Majitelům chat v  této souvislosti doporučujeme, aby si ve svých  
chatách nezanechávali v době nepřítomnosti cenné věci. Je vhodné 
objekt zabezpečit například elektronickým zabezpečením a mecha-
nickými zábrannými prostředky, jako jsou bezpečnostní zámkový 
systém, mříže nebo uzamykatelné okenice. Není dobré nechávat  
si u rekreačního objektu viditelně žebřík. Uklizené by měly být rov-
něž všechny věci, které by pachatel mohl při násilném vniknutí  
do objektu použít. Jedná se především o sekyry, nářadí a předměty, 
které je možné využít k páčení.

Pokud ale k vloupání do rekreačního objektu přece jen dojde, je pro 
policisty velice důležité, aby majitel nevstupoval dovnitř a tuto věc 
neprodleně oznámil na tísňovou linku 158. 

Krajské ředitelství policie kraje Vysočina
oddělení tisku a prevence
nprap. David Linhart
vrchní inspektor

KRAJ VYSOČINA – V současné době pátrají policisté v Kraji Vyso-
čina po 175 osobách. Z tohoto počtu je v osmnácti případech osoba 
pohřešovaná, po devatenácti osobách pátráme v souvislosti s dodá-
ním do výkonu trestu odnětí svobody a v případě 23 osob v pátrání 
jde o děti se soudně nařízenou ústavní výchovou. Ve třiceti přípa-
dech policisté pátrají po pobytu osoby. Zbývající osoby jsou hledány 
na základě soudně vydaných příkazů k  zatčení nebo souhlasů  
se zadržením osoby podezřelé, vydaných státním zástupcem. 

V loňském roce policisté Krajského ředitelství policie kraje Vysoči-
na vyhlásili celkem 875 pátrání, což bylo o 112 méně ve srovnání 
s rokem 2016. Z tohoto počtu se 351 pátrání týkalo dětí s nařízenou 

ústavní výchovou, ve 127 případech se jednalo o pohřešovanou oso-
bu a na 99 osob byl vydán soudem příkaz k  zatčení nebo příkaz 
k dodání do výkonu trestu odnětí svobody. Loni se podařilo policis-
tům vypátrat 618 osob.
 
Jednou ze součástí plnění úkolů Policie České republiky je pátrání 
nejen po osobách, ale také po odcizených věcech. Loni jsme vyhlašo-
vali pátrání po 65 motorových vozidlech a 43 se jich podařilo vypá-
trat. Pátrali jsme po 154 odcizených registračních značkách a pouze 
dvě se podařilo vypátrat.  Co se týká pátrání po osobách, tak zde 
policisté rozlišují osoby hledané, pohřešované a osoby, u kterých  
je pátráno po jejich pobytu.

KONTROLA CHATOVÝCH OBJEKTŮ

PÁTRÁNÍ PO OSOBÁCH KRPJ 

Krajské ředitelství POLICIE kraje Vysočina

Kancelář ředitele krajského ředitelství
Oddělení tisku a prevence

Tisková zpráva – 7. února 2018

KRAJ VYSOČINA: Kontrola chatových objektů
Policisté Krajského ředitelství policie kraje Vysočina provádějí kontrolu chatových oblastí.

Krajské ředitelství POLICIE kraje Vysočina

Kancelář ředitele krajského ředitelství
Oddělení tisku a prevence

Tisková zpráva – 7. únor 2018 

V Kraji Vysočina se loni pátralo po 875 osobách
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Po některých osobách policisté z  Vysočiny pátrají dlouhodobě.  
V dubnu roku 2005 bylo vyhlášeno pátrání po Pavlu Vorlickém 
z Jihlavy, na kterého byl soudem vydán příkaz k dodání do výkonu 
trestu pro rozsáhlou hospodářskou trestnou činnost. Od ledna 2007 
se neúspěšně pátrá po pohřešované ženě – Marii Pajerové z Lipničky 
nad Sázavou, která byla naposledy viděna 11. ledna 2007 ve Světlé 
nad Sázavou.

V současné době policisté v Kraji Vysočina pátrají po totožnosti 
dvou zemřelých mužů. Policisté stále pátrají po totožnosti muže,  
jehož tělo bylo nalezeno 8. prosince 2005 na železniční trati v kata-
stru obce Malý Beranov mezi stanicemi Malý Beranov – Luka nad 
Jihlavou.  Muž zemřel na následky srážky s vlakem.  Muž byl v době 
nálezu ve stáří mezi 40 - 50 lety, měl 160 centimetrů vysokou  hube-
nou postavu, nosil dioptrické brýle, měl hnědé oči, hnědé vlnité  
vlasy a čelní pleš. 
Neznámá mrtvola muže, který zemřel násilnou smrtí, byla nalezena 
10. října 2008 v katastru obce Kožichovice na Třebíčsku. V době  
nálezu mohlo být muži 20 - 30 let, byl vysoký 165 -175 cm, měl hně-
dé rovné vlasy, velmi špatné - téměř neošetřované zuby. 

Pohřešovanou osobou se rozumí fyzická osoba, o níž se lze důvodně 
domnívat, že je ohrožen její život nebo zdraví, místo jejího pobytu 
není známo a policií po ní bylo vyhlášeno pátrání. Pátrání je vyhla-
šováno na základě oznámení o pohřešování, které může učinit kdo-
koliv. Podmínkou pro vyhlášení pátrání po pohřešované osobě je 
právě důvodná obava o život a zdraví pohřešované osoby. Pokud 
není tato podmínka splněna, nejedná se z pohledu zákona o pohře-
šovanou osobu.

„U osoby starší osmnácti let platí zásada, že po vypátrání je tato oso-
ba informována, že se po ní pátrá, jako po osobě pohřešované, a kdo 
učinil na policii oznámení o pohřešování. Policisté se osoby zeptají, 
zda souhlasí s tím, aby oznamovateli bylo sděleno místo jejího  
současného pobytu. Pokud s tím pohřešovaná osoba nesouhlasí, není 
policie oprávněna tyto skutečnosti oznamovateli sdělovat. Oznamo-
vateli je sdělena pouze informace, že pohřešovaný byl vypátrán  
a je v pořádku,“ doplňuje kpt. Bc. Jana Láterová, vrchní komisařka 
oddělení obecné kriminality Krajského ředitelství policie kraje  
Vysočina.
 
Zvláštní skupinou pohřešovaných osob jsou osoby nezletilé a mla-
distvé, kterým byla nařízena ústavní výchova, a tyto uprchly  
ze školských zařízení určených k jejich výkonu, nebo žadatelé o udě-
lení azylu, kteří opustí v průběhu řízení azylové zařízení.
 
Pátrání po osobě pohřešované je specifické v tom, že se jedná o oso-
bu, u které je důvodná obava o její život a zdraví. Vždy je důležité 
zjistit co nejpodrobněji okolnosti pohřešování. V souvislosti s tím 
policisté provádějí prověrky v místech, ke kterým má pohřešovaná 
osoba nějaký vztah, např. rodina, pracoviště, škola a podobně. Dále 
policisté prověřují ubytovací a zdravotnická zařízení. Pátrání  
je zveřejňováno v síti internet a regionálních médiích. Na základě 
zveřejnění pátrání ve sdělovacích prostředcích se daří vypátrat  
přibližně deset procent osob. Policisté samozřejmě využívají i speci-
ální prostředky pátrání, které nebudeme z taktických důvodů  
uvádět.

Specifickou skupinu pohřešovaných osob tvoří tzv. „dítě v ohrože-
ní“. Jedná se o osobu mladší patnácti let, která se vzhledem ke svému 
věku může stát obětí nešťastné náhody, nebo postrádá přístup  
k životu potřebným lékům, nebo je prokazatelně fyzicky či psychic-
ky handicapovaná nebo se stala obětí únosu. V případech únosu  
se jedná o případy zjevně vykazující známky násilí, nebo případy, 
jejichž pachatel trpí duševním onemocněním nebo je labilní  
s nepředvídatelným chováním a jsou známy skutečnosti o tom,  
že pohřešovaná osoba je ohrožena na životě nebo zdraví. V těchto 
případech je spouštěn tzv. „Národní koordinační mechanismus  
pátrání po pohřešovaných dětech“. Právě v těchto případech je pro-
střednictvím hromadných sdělovacích prostředků o pomoc žádána 
veřejnost. Zejména relace v televizi a rozhlase v mnoha případech 
vedou k vypátrání dítěte, případně k získání důležitých poznatků  
k pohybu pohřešovaného dítěte.
 
Hledanou osobou je fyzická osoba, u které je dán některý ze zákon-
ných důvodů omezení její osobní svobody, místo jejího pobytu není 
známo a policií bylo po ní vyhlášeno pátrání. Jedná se například  
o osoby odsouzené, na které je vydán příkaz k dodání do výkonu 
trestu. Odsouzený, který bez závažného důvodu nenastoupí  
na výzvu soudu trest odnětí svobody nebo se jiným způsobem neo-
právněně brání nástupu výkonu tohoto trestu, se dopouští trestného 
činu maření výkonu úředního rozhodnutí a vykázání. Za spáchání 
tohoto trestného činu mu hrozí trest odnětí svobody až na tři léta. 
Hledanou osobou se také stává odsouzený nebo obviněný, který 
uprchne z vězeňského zařízení, vojenský zběh, osoba uprchlá  
ze zařízení pro výkon ústavního léčení nebo ochranné výchovy  
a osoba s prokazatelně zjištěnou nakažlivou chorobou, která uprchla 
ze zdravotnického zařízení. Jako hledaná osoba je veden i cizinec, 
který uprchl ze zařízení pro zajištění cizinců nebo osoba, na kterou 
je vydán evropský nebo mezinárodní zatýkací rozkaz.
 
Pokud policisté pátrají po pobytu osob, tak se jedná o osoby, jejichž 
účast je nezbytná na úkonech trestního, občansko-právního nebo 
správního řízení. Po pobytu policisté pátrají také v případech, kdy  
se obviněný nebo svědek v trestním, občansko-právním nebo správ-
ním řízení na výzvu nedostaví k řízení bez dostatečné omluvy  
a předvedení bylo neúspěšné.

Většina osob, po kterých policie v teritoriu Kraje Vysočina pátrá,  
je zveřejněna na veřejně přístupné síti internet. Záznamy k osobám 
lze nalézt na webových stránkách www.policie.cz v záložce „databá-
ze - pátrání po osobách - vyhledávání“. Na těchto stránkách  
lze podle jednoduchého vyhledavače vyhledat konkrétní osobu.  
Poznatky k osobám v pátrání lze také zcela anonymně zasílat přímo 
na kriminální službu a vyšetřování Krajského ředitelství policie 
kraje Vysočina na adresu: krpj.patrani@pcr.cz

Krajské ředitelství policie kraje Vysočina
oddělení tisku a prevence
mjr. JUDr. Dana Čírtková
vedoucí oddělení -  tisková mluvčí
tel: 974 261 207
mobil: 725 375 094
e-mail: dana.cirtkova@pcr.cz

UZÁVĚRKA do Listů z Golčova Jeníkova č. 3/2018: 
své články, fotky, inzerci apod... zasílejte 
na listy@golcuv-jenikov.cz do 10. března.
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SEČSKÁ PŘEHRADA PŘIVÍTALA OTUŽILCE 
– ĽADOVÉ MEDVEDE

HARP ROCK TRIO MŮRA HARFOU A KYTARAMI 
ROZEZNĚLO GOLTZOVU TVRZ

Vodu o teplotě 3,8 °C okusili otužilci z  Bánovců nad Bebravou  
3. února v Sečské přehradě. Teplota vzduchu byla pouhých 5,8 °C. 
Celkem 13 hrdinů téměř vběhlo do hlubší a hlubší vody až po krk  
po 2. hodině odpolední na pláži pod kempem. Nejodvážnější poko-
řili i čtvrt hodinu bez toho, aniž by vyslovili slovo „zima“. Dokonce 
si u toho házeli míčem, jakoby nic.  
Akci uspořádali manželé Marta a Tibor Hankovi, kteří jsou členy 
slovenského spolku Ľadové medvede. 
Seč si vybrali z  prostého důvodu. „Ve vodě Sečské přehrady jsem  
se naučila plavat a ráda se sem vracím“, vysvětlila paní Marta  
Hanková. Akce probíhá každý rok a otužilci se na ni musí pravidel-
ně připravovat.
Zdroj: https://chrudimsky.denik.cz/zpravy_region/otuzilci-okusili-
-vodu-secske-prehrady-20180204.html. 

Lucie Chaloupková

Koncert okouzlující harfenistky paní Martiny Fryčové s jejími kole-
gy odstartoval v pátek 16. února v 18 hodin v Galerii Goltzova tvrz. 
Přilákal nejen pravidelné posluchače a nové návštěvníky, ale dokon-
ce i děti. Jako první zazněla fascinující skladba od Yirumy – River 
flows in you, která se proslavila díky filmu Stmívání. Zazněly i irské 
písně, a dokonce jedna slovenská. Trio zvolilo repertoár z oblíbené  
a známé hudby, jako například skladbu od Leonarda Cohena, známé 

metalové kapely Metallica či Led Zeppelin. Nechyběly ani sound-
-tracky z filmů Titanic a Forest Gump. 
Pro diváky nechybělo ani pohoštění. Na závěr koncertu si každý 
mohl zkusit na harfu zahrát a na cokoliv se paní Martiny zeptat. 
Celému triu děkujeme za kouzelnou atmosféru a za vystoupení.

Lucie Chaloupková
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Aneb ohlédnutí za loňskou mimořádně úspěšnou, zejména hříbko-
vou sezonou, ale nejen za ní.
My Češi jsme prý národem houbařů, alespoň podle různých prů-
zkumů je sbírání hub nejrozšířenějším koníčkem, nebo alespoň  
donedávna bylo. V dnešní počítačové době si tím u mladší generace 
nejsem až tak úplně jist, ale pohyb a pobyt na čerstvém lesním vzdu-
chu by byl tou nejlepší relaxací od posedávání u počítačů. Někdy se 
také o houbaření říká, že je to golf chudých… Jako školáci jsme hou-
bařili zpočátku hlavně o prázdninách, chodívali jsme na ně zrána 
několikrát za týden. Pravý houbař si nelení přivstat, nejlépe si vy-
chutná sběr jako první na pasece, paběrkování a spousty odkrojků 
po předchozích sběračích, to už není ono. Svatý Prokop, který dle 
pověry seje houby, se několikrát opozdil, a tak košíčky bývaly  
i prázdné. Někdy pomohl měsíční úplněk, ale skoro vždy teplo  
a vydatný déšť. Nejprve se objeví oranžová kuřátka, a to už musí 
každý houbař zpozornět, protože zakrátko určitě porostou. Sbírali 
jsme pouze základní druhy, hlavně kozáky a křemenáče, pak babky 
a klouzky, pravé hřiby moc nerostly, i když rodiče na ně kdysi chodí-
vali prý s bramborovými košíky. Za jedovatou houbu jsme považo-
vali mochomůrku červenou, že má smrtelně jedovatou příbuznou 
mochomůrku zelenou jsme možná ani netušili. Zde je třeba připo-
menout, že kdo bezpečně nepozná mochomůrku zelenou, měl by se 
zdaleka vyhnout sběru hlavně mladých plodnic lesních žampionů, 
zelených holubinek a podobných světlých hub. Zrádnost této houby 
spočívá v tom, že otrava se projeví až později, třeba až druhý den,  
a to člověku většinou již není pomoci. Jedna plodnice této houby  
by stačila k usmrcení dospělého člověka. 
Ale teď trochu veseleji. Postupně jsem rozšiřoval okruh sbíraných 
hub, za největší prašivky považované bedly jsem se naučil později  
i sbírat, podobně jako dneska hojně rostoucím masákům jsme  
se tehdy spíše vyhýbali. Někdy jsme si museli trochu pomoci malým 
trikem, aby neutrpěla naše houbařská pověst, tak jsme košík naplni-
li mechem a navrch naaranžovali trochu lišek, které rostly většinou 
i za sucha. Plný košík nalákal do lesa další houbaře, kteří se divili, 
kam ta děcka na ty houby chodí, vždyť lese nic neroste. Na lišky jsme 
chodívali do paseky nad Mastnou bábou, kde rostly podél cesty  
do Vlkanče. Mimochodem stejnou cestou jsme občas zašli i k Velké-
mu smrku, obřímu jedinci, srovnatelnému s Králem smrků, který 
roste u nás na Vysočině nedaleko hradu Ronovec. Při poslední  
návštěvě byl však již značně proschlý a byl nakonec pokácen. 
Každý houbař se chce pochlubit svým největším úlovkem a podobně 
jako rybáři trochu přehání. Mým největším úlovkem z dětství ale 
nebyly houby, i když se to přihodilo při jejich sběru. Jednou ráno při 
návštěvě křemenáčové paseky, ty jsme měli pojmenované podle  
nejčastěji rostoucí houby, jsem objevil mezi načervenalými hlavič-
kami hub u paty staré břízy mezi listím hnízdo s mláďaty. V mělké 
prohlubni seděla proti sobě 4 velká nahnědlá mláďata s trochou pra-
chového peří na povrchu a s hodně dlouhými zobáky, které všechny 
4 směřovaly pěkně do středu hnízda. Podle zobáků nebylo pochyb, 
jednalo se o téměř dospělá mláďata sluky lesní, kterou jsem se v ho-
dinách kreslení podle vycpané předlohy marně snažil nakreslit. Asi 
prvně viděla člověka a netušila žádné nebezpečí a klidně se nechala 
i pohladit. A to rozhodlo. Ponechal jsem je na hnízdě a odešel domů. 
Slýchal jsem sice o tom, že sluky jsou pravou delikatesou, dříve  
podaní musili mláďata sluk odvádět vrchnosti, před pečením je snad 
ani moc nekuchali.  Druhý den jsem se šel na hnízdo podívat, ale 
bylo už prázdné. Stará sluka zjistila, že hnízdo je prozrazené, a mlá-
ďata odvedla, nebo už se mladí pokusili odlétnout. Menší mladé slu-
ka odnosí v zobáku nebo pomocí nohou přemístí. Sluky našimi lesy 
v okolí při jarním nebo podzimním tahu protahují, hnízdění je však 
unikátem. 
Houbařská sezona se postupně rozšiřovala a dnes trvá prakticky 
kromě velkých mrazů po celý rok. Zjara začíná májovkami a pod-
trnkami, tyto houby bývají spolu často zaměňovány, podtrnky jsou 
lupenaté houby, které rostou na zahradách pod švestkami, pravé 

májovky švestky nepotřebují, rostou v kruzích na loukách, sadech  
a okrajích cest. Mladé májovky se podobají pravým hříbkům, obsa-
hují hodně vody a mají moučnatou chuť a vůni. Pokud nemáte rýmu, 
tak specifická vůně je prozradí i ve vyšší trávě dřív, než je uvidíte. 
Smaženice z nich není nic moc, ale houbová omáčka je výborná. 
Mezi první jarní houby patří i smrže a kačenky české. Kačenky  
rostou v listí na zanedbaných zahradách, mají dlouhé pokroucené 
nožky a malou tmavou čepičku, z dálky vypadají jako klubko hadů.  
O smržích se říká, že jsou delikatesou mezi houbami. Ve volné pří-
rodě se mi však nepodařilo je nasbírat. V tisku se objevila zpráva,  
že jeden houbař pěstuje smrže doma na drcené kůře, prodává  
je pražskému hotelu a za výtěžek si každý rok jezdí k moři. Když  
se v televizních novinách objevila zpráva, že smrže již rostou  
i na Vysočině, opět jsem neúspěšně po nich pátral na místech před-
pokládaného výskytu. A stala se neuvěřitelná věc, když jsem  
se chystal na nákup a opřel kolo o vratový sloupek, tak přímo před 
kolem na mě vykoukla z keříků u chodníku skupinka smržů. Trochu 
mě zmátla barva kloboučků, byly trochu tmavší, ale atlas potvrdil, 
že se jedná o smrže polovolného s tmavší hlavičkou. Nákup musel 
počkat a procházka po novém chodníku v Ráji byl úlovek asi 30 
krásných houbiček. Opečené na másle s trochou kmínu chutnaly  
výborně. Ne všechny malé plodnice však dorostly do sběrové  
velikosti. Někteří školáci se předháněli, kdo jich cestou ze školy víc 
ukopne. Některé plodnice skončily v popelnici, protože byly sousedy 
považovány za prašivky. Při podrobném zkoumání drcené kůry 
předzahrádek, se ukázalo, že ne všichni pejskaři po svých miláčcích 
také uklízejí, a na takových jsem houby nesbíral. Ale objevil jsem  
i několik mladých plodnic prudce jedovatého ucháče, který se může 
s mladými smrži snadno splést, a tak sběr těchto smržů doporučuji 
jen těm, kdo tyto houby bezpečně rozeznají. Ostatně potvrdilo se to, 
že smrže rostou většinou jen na čerstvém substrátu a v dalším roce 
se už neobjevily. Většinou musíme za houbami do lesa, tentokrát  
to bylo obráceně. 
Koncem května se pod duby objevují první dubové hříbky, bývají 
málo červivé, ale mezi spadaným listím objevíme často až velké 
plodnice. Současně roste i hřib kovář, modrající tvrdá houba, pozor 
na podobného hřiba kříště, který je nejedlý. Pak už začíná sezona 
letních hub, oblíbené babky jsou výborné na smaženici, starší plod-
nice za deště plesniví a bývají často červivé. Známý mykolog testoval 
mezi svými přáteli houbové pokrmy, z mírně červivých prý byly  
nejchutnější. Přerostlé a hodně červivé plodnice všech hub domů 
nenosíme, ponecháme je v lese kvůli výtrusům, kterými se houby 
množí. Tento mykolog přidal ještě jednu zajímavost, týká se klouz-
ků, které mají v deštivém počasí slizké kloboučky, kterými znečistí 
ostatní houby. Doporučuje vzít si sebou do lesa mikrotenový sáček, 
vkládat do něj klouzky již v lese pečlivě očistěné, kloboučky nelou-
pat a doma jenom rozkrájet a připravit. Několik minulých sezon 
bylo pro houby velice nepříznivých, časté přísušky ovlivnily výskyt 
křemenáčů, ale hlavně kozáků, kterých v lesích výrazně ubylo.  
Za sucha lze sbírat zejména holubinky, kterých je spousta druhů,  
a jedině u nich platí, že jsou jedlé ty, které i dobře chutnají. Napří-
klad když ochutnáte krásně červenou holubinku vrhavku, bude vás 
jazyk pálit ještě za 2 hodiny, až půjdete z lesa domů. U holubinek 
zejména u mladých nazelenalých je třeba vyjmout ze země celou 
plodnici, třeň v zemi nesmí být nikdy rozšířený, podobný kalichu 
smrti u mochomůrek. Když už vám nebude chutnat smaženice z hub 
a vyzkoušeli jste už i další recepty, zkuste připravit holubinky,  
ale i jiné houby, podle následujícího receptu. Na sádle zpěňte cibuli, 
krátce orestujte na plátky nakrájené houby, přidejte na proužky 
nakrájenou červenou ale i zelenou papriku, osolte a přidejte kmín 
 a poduste do změknutí hub i papriky. Chutná s chlebem i pečivem. 
Jednou z méně známých hub je kotrč, připomínající mořskou  
houbu, kterou se kdysi ve škole utírala tabule. Roste většinou u paty 
staré borovice, dá se z něho připravit výborná imitace dršťkové  
polévky, která je k nerozeznání od pravé, ale pouze těmi, kdo vydrží 

HOUBAŘI JDOU, HOUBY NESOU
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jej čistit po celé dopoledne od hlíny a jehličí. Loni se objevily i obří 
pýchavky, oficiálně vatovec, výborný jako smažený řízek. V nízké 
trávě na louce je zdaleka viditelný, zkuste se někdy trochu popálit  
a projít se kopřivami, možná budete mít štěstí. Jakmile jej rozkrojíte, 
musí být uvnitř bílý, pokud změnil barvu, je již k jídlu nevhodný. 
Podobné je to i s další houbou - hnojníkem obecným, který se obje-
vuje po deštích ve velkém množství na jednom místě, mladé bílé 
plodnice jsou po ránu jedlé, odpoledne nebo druhý den začínají 
černat a jsou nejedlé, jedině u této houby se nedoporučuje pít  
po jídle alkohol. Zatím jsem jej nesbíral, asi bych se musel hodně 
přemáhat mít na talíři hnojník. 
Jistě jste slyšeli o nejdražší houbě, za kterou je považován černý  
lanýž, rostoucí na jihu Itálie nebo Francie, cena jednoho kg této  
houby přijde na neuvěřitelné částky v řádu deseti ale i statisíců Kč, 
podle kvality. Samozřejmě z něho nedělají smaženici, ale pouze při-
dávají pro chuť do nejdražších jídel. Jelikož roste pod zemí, ke sběru 
používají speciálně vycvičené psy nebo i prasata, u těch musí dávat 
pozor, aby vyrytou houbu hned nezbaštili. Ale podobná houba roste 
i u nás, jedná se o bělolanýže, našel jsem je v dubové pasece, v rozry-
té půdě vypadaly jako špinavý brambor. Možná jste v pozdním létě 
při procházce lesem ucítili nepříjemný zápach, jako z nějakého mrt-
vého zvířete, ale při pozornějším rozhlédnutí jste objevili příčinu 
zápachu - nazelenalou houbu, obalenou slizem a mouchami. Jedná 
se o hadovku smrdutou a je neuvěřitelné, že byly zaznamenány otra-
vy touto houbou, že někdo ji mohl pozřít, ale ona v mládí vypadá 
jako bílé vajíčko, které časem pukne a vyklube se z něho nepříjemné 
překvapení. V posledních letech roste velice hojně muchomůrka  
růžovka, lidově masák, za sucha bývá třeň pravidelně červivý.  
Od podobné, ale jedovaté mochomůrky tygrované, jej odlišuje mimo 
jiné svrchu rýhovaná punčoška na třeni a červenající 
skvrny na dužině. Vyzkoušejte zajímavou úpravu mla-
dých masáků a připravte je na cibulce jako ledvinky. 
Hlavním důvodem k napsání tohoto článku byly loňské 
opravdové houbařské žně hřibů smrkových. Nikdo  
z lesa neodešel s prázdným košíkem. Vedle košíků,  
a mohly to být opět ty na brambory, se naplnily i nedo-
poručované igelitky a všechna další zavazadla. Doplni-
ly se zásoby sušených hub, vyjedené z posledních dvou 
slabých houbařských sezon. Z podzimních hub je asi 
velmi oblíben suchohřib hnědý, který roste ve velkém 
množství až do zámrzu, starší plodnice bývají dost 
červivé a rády i plesniví. Pokud zmrzne a opět rozmrz-
ne, nedoporučuje se již sbírat. Hojně se loni objevily 
oba druhy chutných čirůvek, dvoubarvá i fialová. Hou-
bařská sezona bývá zakončená výskytem penízovky 
sametonohé a opěnky měnlivé, u nichž sbíráme pouze 
hlavičky, třeně mají tuhé. Ke svému růstu potřebují 
chladné počasí, i po rozmrznutí rostou dál a mohou  
se sbírat. Hlavičky opěnek jsou výbornou součástí  
tradiční štědrovečerní rybí polévky, procházkou v lese 
si odpočinete od předvánočního shonu. Obě houby  
je však třeba bezpečně poznat, hrozí nebezpečí záměny 
s prudce jedovatou  čepičatkou smrkovou, která roste 
ve stejné době. Pro milovníky spíše asijské kuchyně  
se loni objevilo i ucho Jidášovo, rostoucí na starých 
kmenech černého bezu. Loňská houbařská sezona  
Silvestrem nekončila, díku mimořádně teplému lednu 
sezona zimních hub pokračuje. Při sběru hub, pokud  
se chováte tiše, zažijete i nejedno setkání s živou příro-
dou. Někdy po sametové revoluci vyšel v Listech článek 
o zajímavém obyvateli našich lesů, čápu černém, kde  
se uvádí, že se s ním můžeme potkat u nás nejblíže  
v lesích v okolí Uhelné Příbrami. Ačkoliv ve většině  
případů v posledních letech ptáků ubývá hrozivým 
tempem, některé druhy, například třeba straka a zmi-
ňovaný černý čáp, se naopak rozšiřují. Od jara do pod-
zimu se v lesích okolo Jeníkova s čápy můžete setkat, 
většinou tak, že před vámi vyletí někde od potoka  
či bažiny a zahlédnete jen, jak se mistrně proplétá  

se svými křídly o rozpětí dva metry mezi stromy, aniž o ně zavadí. 
Na rozdíl od svých bratranců bílých čápů jsou černí čápi velice plaší, 
a to je právě záhada, proč loni koncem léta se mezi houbaři v lese  
za obchvatem města pohyboval dospělý čáp, chodil jako slepice  
na dvorku, tu a tam něco sebral se země, byl krotký a nesnažil  
se uletět ani po přiblížení se k němu na pár metrů. Nebyl kroužko-
vaný, zřejmě se jednalo o starého nebo nemocného jedince, který  
už asi neodlétl na své zimoviště v Africe. Protože jsou čápi věrni 
svému hnízdu, budeme čekat, jestli se ptáci zde zjara opět objeví. 
Jinak proběhlo loni v květnu kroužkování mláďat v lese u Kobylí 
Hlavy, dávají se jim i odečítací kroužky a jedno čapí mimino z hníz-
da bylo pozorováno již v srpnu asi 700 km daleko v Lucembursku  
při cestě do zimoviště v Africe. 
Po nájezdech houbařů v loňské sezoně zůstaly v lesích pozůstatky, 
například různé obaly od čokolád a plasty od pití, při troše dobré 
vůle by v kapse či tašce počkaly na vhodnější likvidaci. A ještě jeden 
nešvar, pokud se vám při zrychlených přesunech mezi pasekami 
rozproudí zažívací peristaltika, zachovejte se jako táborníci, v lese  
je dostatek materiálu na překrytí, metoda papírových sáčků jako  
u pejskařů je méně vhodná. A na závěr jeden trik, který mám léta 
vyzkoušený. Na houby nosím sebou do lesa vždy zavírací nožík,  
který vždy po očistění hub opět zavřu. Houby jsou živý organizmus, 
již zdálky poznají nebezpečí, které je od houbařů čeká, a pokud máte 
v ruce kuchyňský nůž a máváte s ním jako s tasenou šavlí, tak  
se houby před vámi schovají.

S přáním bohatých úlovků i v letošním roce  
Ing. J. Semerád
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